

NEWSLETTER

der Nachwuchsförderung der HAWs in Sachsen-Anhalt

Deutsch | English

April 2023



Liebe Promovierende, liebe Promotionsinteressierte, liebe Betreuungspersonen,

in diesem Verbundnewsletter finden Sie:

- unsere Angebote,
- weitere Angebote,
- Ausschreibungen sowie
- <u>Tipps</u> rund ums Promovieren.





▲ Hochschule Harz



Ihr Team der wissenschaftlichen Nachwuchsförderung





Unsere Angebote

Klicken Sie hier für unsere Dauerangebote.

Finwarhan	VAN	Drittmitteln
	VUII	

Workshop (Deutsch)

Wann? 21. April, 9 – 15.30 Uhr

Anmelde-Deadline: 20.04.

Wo? Hybrid: Hochschule Harz in Wernigerode und online

Was? Sie erfahren, wie Sie Fördermittel für Ihr Promotions-

projekt einwerben können. Sie lernen effektive Suchmethoden nach Förderprogrammen für Forschung kennen, nehmen den typischen Aufbau von Förderanträgen und die Förderrichtlinien genauer unter die Lupe. Sie erfahren auch, welche Instanzen Sie an der Hochschule bei der Beantragung und Verwaltung von Forschungsfördermitteln unterstützen. Klicken Sie hier

für die Anmeldung und mehr Infos.

Good scientific practice

Workshop (Englisch)

Wann? 11. - 12. Mai, jeweils 14 – 18 Uhr

Anmelde-Deadline: 01.05.

Wo? Online

Was? In diesem Workshop erhalten Sie einen Überblick über

die Regeln guter wissenschaftlicher Praxis und den Umgang mit wissenschaftlichem Fehlverhalten und Iernen angemessene Lösungen in schwierigen Situationen und Konfliktfällen im Bereich guter

wissenschaftlicher Praxis zu entwickeln. Klicken Sie hier

für die Anmeldung und mehr Infos (auf Englisch).

23. Nachwuchswissenschaftler*innenkonferenz

Konferenz (Deutsch)

Wann? 31. Mai - 01. Juni

Wo? Hochschule Harz in Wernigerode

Was? Die Konferenz bietet Möglichkeiten zum fachlichen

Diskurs, zur Vernetzung und zu einem Austausch über

die HAW-Promotionszentren in Sachsen-Anhalt. Klicken Sie hier für die Anmeldung und mehr Infos.

PhD Autumn School - Save the Date!

Autumn School (Deutsch)

Wann? 04. - 06.Oktober

Wo? Im Harz

Was? Freuen Sie sich auf 3 Tage prall gefüllt mit Werkzeugen

zur Wissenschaftskommunikation und der tollen Gelegenheit, Promovierende der Hochschulen Anhalt,

Harz, Merseburg und Magdeburg-Stendal

kennenzulernen!

Die Teilnahme an der PhD Autumn School ist für Sie kostenlos. Wir stellen gerade ein spannendes Programm

für Sie zusammen.



Weitere Angebote

Ringvorlesung zur Kreislaufwirtschaft

Ringvorlesung (Deutsch)

Wann? 26.04. – 28.06.2023, mittwochs 17 – 18:30 Uhr

Wo? Hybrid: Merseburg und online

Was? Das Thema Kreislaufwirtschaft könnte einer der wichtigsten

Hebel im Rahmen unserer Transformation hin zu einer zukunftsfähigen, dekarbonisierten Wirtschaft und Gesellschaft sein. Diskutieren Sie mit Gästen aus der Wirtschaft, der Wissenschaft und der Zivilgesellschaft

interdisziplinäre Sichtweisen auf das Thema Kreislaufwirtschaft. Klicken Sie hier für mehr Infos.

DFG-Förderangebote für die wissenschaftliche Karriere

Vortrag (Deutsch)

Wann? 03. Mai, 10 - 11:30 Uhr Keine Anmeldung nötig

Wo? Online

Was? Hier erfahren Sie über die Fördermöglichkeiten der DFG für

Wissenschaftler*innen nach der Promotion und bekommen einen Überblick über DFG-Förderinstrumente von der Promotion zur Professur. Zusätzlich bekommen Sie Tipps

zur Vorbereitung eines Antrags und wie es danach

weitergeht. Klicken Sie hier für mehr Infos.

TK MentalStrategies für Promovierende

Workshop (Englisch)

Wann? 25. Mai (Präsenz), 01. Juni (Zoom), 08. Juni (Zoom), 15.

Juni (Zoom), 22. Juni (Präsenz), je 9 - 13 Uhr

Wo? Online und in Präsenz (Magdeburg)

Was? In diesem Kurs lernen Sie über Stress und seine

Auswirkungen und über eine erfolgreiche

Stressbewältigung. Außerdem erkunden Sie Ihre persönlichen Stressfaktoren, aktivieren persönliche

Ressourcen und üben verschiedene

Entspannungsmethoden. Klicken Sie hier für die

Anmeldung und mehr Infos.

Female Perspectives on Academic Careers: Women, Mothers and Caregivers in Research

cis ili ricscarcii

Workshop (meist Deutsch)

Anmelde-Deadline: 01.05.

Wann? 08. Juni - 09. Juni

Wo?

Fraunhofer IFF in Magdeburg

Was? Der Workshop beschäftigt sich mit der Vereinbarkeit von

Mutterschaft bzw. Familie und Wissenschaft und bietet

persönliche Einblicke in die Erfahrungen von

Professorinnen oder Frauen, die eine wissenschaftliche Laufbahn verfolgen oder sich umorientiert haben, mit

besonderem Fokus auf Elternschaft und

Sorgeverantwortung. Klicken Sie hier für die Anmeldung

und mehr Infos.

NEST-Konferenz "Re-imagining Transitions"

Konferenz (Englisch)

Wann? 30. Juni - 01. Juli

Wo? Hybrid: Dresden und online

Was? Die Konferenz wird ausgerichtet vom "Network of early

career researchers in sustainability transitions". Klicken

Sie hier für die Anmeldung und mehr Infos.



Ausschreibungen

Roman Herzog Forschungspreis 2024

Preis

Das Roman Herzog Institut zeichnet mit dem Roman Herzog Forschungspreis Soziale Marktwirtschaft Nachwuchswissenschaftler*innen aus, die sich in ihren Dissertationen oder Habilitationen mit der Zukunftsfähigkeit der Sozialen Marktwirtschaft und damit mit den zentralen ordnungspolitischen Fragestellungen des 21. Jahrhunderts auseinandersetzen. Der Preis ist mit einem Preisgeld von insgesamt 35.000 Euro dotiert. Bewerbungsschluss ist am 31. Dezember. Klicken Sie hier für mehr Infos.

DAAD-Stipendien zu Kongress- und Vortragsreisen ins Ausland

Stipendienausschreibung

Die Stipendienprogramme "Kongressreisen" und "Vortragsreisen" für Promovierende und Promovierte sind seit 1. März wieder geöffnet. Im Vortragsreisenprogramm wird eine Vortragstätigkeit außerhalb von Kongressen und Konferenzen gefördert.



Tipps

Shit Happens in der Wissenschaft – Umgang von Forschenden mit Dilemma-Situationen

Studie

Haben Sie auch schon Ungerechtigkeiten im Wissenschaftsbetrieb erlebt? In dieser Studie wird erforscht, wie Wissenschaftler*innen auf unterschiedliche Problemsituationen reagieren. Alle Forschenden – von Studierenden bis hin zu den Professor*innen – können teilnehmen. Klicken Sie hier, um an der Studie teilzunehmen.

Everyone matters in doctoral supervision

Paper (Englisch)

Mit diesem Paper schlagen die LERU-Mitgliedsinstitutionen eine ganzheitliche Sichtweise der Betreuung vor, die darauf abzielt, Doktorand*innen dabei zu unterstützen, zukünftige Führungskräfte in allen gesellschaftlich relevanten Bereichen zu werden, in der Wissenschaft und darüber hinaus. Klicken Sie hier, um das Paper zu lesen (in Englisch).

Hochschule Merseburg

Immatrikulieren Sie sich als Promotionsstudent*in

Information

Ob in einem Promotionszentrum oder kooperativ promovierend, ab sofort können Sie sich als Doktorand*in an der HoMe einschreiben! So profitieren Sie von attraktiven Vorteilen, wie zum Beispiel:

- Status als Promotionsstudent*in mit Hochschulausweis
- persönliche Hochschul-E-Mail-Adresse
- Zugang zu Hochschulbibliotheken
- Vergünstigte Preise in der Mensa
- Semesterticket im öffentlichen MDV-Nahverkehr
- vielfältige Ermäßigungen bei Eintritten, Mitgliedsbeiträgen oder Teilnahmekosten für Fachtagungen

Die Immatrikulation erfolgt über die <u>Onlinebewerbungs-Maske</u>, die auch für Studiengänge vorgesehen ist. Bei Fragen wenden Sie sich bitte an das Studierendensekretariat der Hochschule Merseburg, per E-Mail an <u>studierendensekretariat@hs-merseburg.de</u>. Zusätzlich finden Sie Informationen in der <u>Immatrikulationsordnung</u>.

Kontakt - Hochschule Merseburg

Sie wollen den Newsletter nicht mehr erhalten? Schicken Sie uns eine E-Mail an <u>gradnet@hs-merseburg.de</u>.

<u>Impressum</u>

GEFÖRDERT VOM









Deutsch | English

NEWSLETTER

for early career researchers at the universities of applied sciences in Saxony-Anhalt

April 2023



Dear doctoral candidates, dear supervisors,

in this newsletter, you will find the latest news regarding:

- our offers,
- further offers,
- awards, calls, scholarships, and
- <u>tips</u> around your doctorate.





▲ Hochschule Harz



Your team supporting early career researchers





Our Offers

Click here for our permanent offers.

Raising third-party funds		Workshop (German)
When?	April 21, 9:00 – 15:30	Registration deadline:
Where?	Hybrid: Harz University of Applied Sciences, Wernigerode, and online	April 20
What?	You will learn how to obtain funding for your doctoral project as well as effective search methods for research funding programs, take a closer look at the typical structure of funding applications and the funding guidelines. You will also learn which instances at the university will support you in applying for and managing research funding. Click here for registering and for more info (in German).	
Good so	ientific practice	Workshop (Englisch)
When?	May 11th and 12th, each 14 – 18	Registration deadline:
Where?	Online	March 01
What?	You will receive an overview of the rules of good scientific practice and how to deal with scientific misconduct. Participants learn to develop appropriate solutions in difficult situations and cases of conflict in the field of good scientific practice and reflect on values and attitudes in science. Click here for registering and for more info.	
23. Young scientist conference		Conference (German)
When?	May 31 and June 01	
Where?	Harz University of Applied Sciences in Wernigerode	
What?	The conference offers opportunities for a professional discourse, networking and an exchange about the HAW	

doctoral centers in Saxony-Anhalt. <u>Click here for registering and for more info (in German).</u>

PhD Autumn School - Save the Date!

Autumn School (German)

When? October 4 - 6

Where? In the Harz Mountains

What? Look forward to 3 days filled with tools for science

communication and the great opportunity to meet doctoral students from the universities of Anhalt, Harz, Merseburg

and Magdeburg-Stendal!

Participation in the PhD Autumn School is free of charge for you. We are currently putting together an exciting program for you and will get back to you soon with an update.



Further Offers

Lecture series on Circular Economy

Lecture series (German)

When? April 26 – June 28, Wednesdays, 17 – 18:30

Where? Hybrid: Merseburg and online

What? The topic of Circular Economy could be one of the most

important levers in our transformation towards a

sustainable, decarbonized economy and society. In this lecture series, you will discuss with guests from business, academia and civil society interdisciplinary perspectives on circular economy. Click here for more info (in German).

DFG Funding Opportunities for Postdocs

Info event (German)

When? May 03, 10 – 11:30 No registration required

Where? Online

What? You will get to know the DFG and its funding portfolio for

postdocs in Germany. We will also provide advice on how to prepare your proposal and what happens once you

submit it to the DFG. Click here for more info.

Workshop (English)

When? May 25 (Presence), June 01 (Zoom), June 08 (Zoom), June

15 (Zoom), June 22 (Presence), 9:00 to 13:00

Where? Online and in presence (Magdeburg)

What? In this multi-part course you will learn about stress and its

effects and about managing stress successfully. You will also explore your personal stress factors, activate personal resources and practising various methods of relaxation.

Click here for registering and for more info.

Female Perspectives on Academic Careers: Women, Mothers and Caregivers in Research

Workshop (mainly

German)

When? June 08 - June 09

Registration deadline:

Where? Frauenhofer Institut in Magdeburg

May 01

What? The workshop will address the reconciliation of

motherhood or family and academia, offering personal insights into the experiences of female professors or women pursuing or reorienting academic careers, with a particular focus on parenthood and care responsibilities. Click here for registering and for more info (in German).

NEST Conference ,Re-imagining Transitions'

Conference (English)

When? June 30 - July 01

Where? Hybrid: Dresden and online

What? The conference is organized by the 'Network of early

career researchers in sustainability transitions'. Click here for registering and for more info.



Awards, calls, scholarships

Roman Herzog Research Award 2024

Award

The Roman Herzog Institute awards the Roman Herzog Research Prize for the Social Market Economy to early career researchers whose dissertations or post-doctoral theses deal with the future viability of the social market economy and thus with the central regulatory issues of the 21st century. The prize is worth a total of 35,000 euros. The deadline for applications is December 31. Click here for more info (in German).

DAAD-Scholarships on international Congress Travels and Lecture Travels

Scholarship

The scholarship programs "Congress Travel" (in German) and "Lecture Travel" (in German) for doctoral students and doctoral graduates have been open again since March 1. In the lecture travel program, a lecture activity outside of congresses and conferences is supported.



Tips

Shit Happens in Science - How Researchers Deal with Dilemma Situations

Study (German)

Have you also experienced injustice in science? This study explores how scientists react to different problematic situations. All researchers - from students to professors - can participate.

Click here to participate in the study (in German).

Everyone matters in doctoral supervision

Paper

With this paper, LERU member institutions propose a holistic view of supervision aimed at supporting doctoral researchers in becoming future leaders in all sectors of societal relevance, in academia and beyond. Click here to read the whole paper.

Merseburg University Enroll as Doctoral Student

Whether you are a doctoral student in a Doctoral Center or a cooperative doctoral student, you can now enroll as a doctoral student at HoMe! You will benefit from attractive advantages, such as:

- status as a doctoral student with a university ID card
- personal university e-mail address
- access to university libraries
- Reduced prices in the canteen
- semester ticket for public transport (MDV)
- various reductions on admission fees, membership fees or participation fees for conferences

The enrollment takes place via <u>online application form</u> (in German), which is also used for student degree programs. If you have any questions contact the Student Secretariat of Merseburg University, by E-mail to <u>studierendensekretariat@hs-merseburg.de</u>. In addition, you can find further information in the <u>matriculation regulations</u> (in German).

Contact – Merseburg University of Applied Sciences

You do not want to receive the newsletter anymore? Send a short e-mail at gradnet@hs-merseburg.de.

Imprint

GEFÖRDERT VOM







